

Bestyrelsesmøde SAND d. 24.10.2023

Deltagere: Susanne Moos, Pia, Carsten, Patricia, Lasse, Mona, Polly, Johnni, Freddy, Junior, Philip, Christian Vang, Mas, Jesper, Ask (referent)

Afbud: Mette, Veronika, Chanel (ingen suppleanter for nogen af dem)

Emma besøger os online. Hun har været ansat som jurist i SAND siden august. Der kommer mange sager ind fra beboere på herberger, hvor beboerne er kede af et eller andet. Hun er forundret over, at retssikkerheden er så ringe på boformerne. Og at politikere og praktikere er så ligeglade. Den nye hjemløse reform lægger vægt på værdighed. Det er en god intention, men der er godt nok ikke meget fokus på det i praksis – ude på boformerne.

Vi har fokus på forskellige forhold i SAND, som vi alle sammen skal holde øje med. Jo flere sager vi kan få sendt ind, jo mere opmærksomhed kan vi få.

Udskrivninger og bortvisninger på boformer.

Det er noget nyt, at kommunen kan udskrive. Før var det kun herbergslederen. Vi skal holde øje med, om kommunen presser lederen til at udskrive eller bortvise, så de betingelser, der er for at kommunen kan udskrive, omgås. Når kommunen udskriver, skal der ligge en handleplan, være bostøtte og være en bolig.

Etableringshjælp.

Det er vigtigt at få økonomisk hjælp til at købe de ting, man har brug for.

Handleplan.

Bliver du involveret i din handleplan, og får du skrevet alle dine ønsker og behov ind i planen. Det er godt, hvis man skal klage senere.

Bliver man presset til at sige ja til en bolig.

Det har hun fået mange opringninger om. Det skal vi holde øje med. Det skal vi klage over. Vi har brug for at få socialtilsynet ind over, fordi det er en generel praksis på flere herberger.

Får man den bostøtte, man skal have?

Når kommunen udskriver fra et herberg, skal bostøtten være klar fra første dag.

Emma synes, det giver god mening at komme på boformsbesøg. Det giver vigtig viden og fører mange henvendelser til hende med sig.

Emma er uddannet jurist. Før var hun i erhvervsstyrelsen og arbejde med fonde. Emma har arbejdet med at lave mad til hjemløse i en morgencafe. Bor i Sydhavnen. Kan godt lide kvarteret.

1. Er vi beslutningsdygtige?

Vi er beslutningsdygtige, 8 stemmeberettigede.

2. Nyt fra formandskabet – og andre, der har lavet noget interessant SAND arbejde

Mas har været til møde i en arbejdsarena i Partnerskabet for omlægning af hjemløseindsatsen. Hans arbejdsarena handler om boligen. Der er mange kommuner, der løber udenom deres ansvar. De har bl.a. diskuteret, om man skal kunne sige nej til en tidsbegrænset bolig. Hvis man får en bolig i to år, har man ingen ret til at blive anvist en anden bolig, viser erfaringerne.

Philip sidder også i en arbejdsarena, hvor de ser på, hvad de får af støtte, efter de kommer ud fra boformen. Hvad er ens behov? Der er forskellige ønsker til boligtyper. De har talt om, at der er

mange ting, man skal gå på kompromis med, når man skal bygge billigt. Det kan give dårlige boliger. Man skal huske at integrere billige boliger i almindelige boliger. Der skal også ses på alternative boliger. Det kan være kollegielignende boliger.

Freddy sidder i forskellige grupper i Århus. Her arbejder man også med Housing First. Især har de fokus på, hvad man gør ved folk, der ikke passer ind på et herberg. Hvilken hjælp kan de få? De har f.eks. lavet et udkast til, hvordan man kan få nogle skæve huse flyttet til en anden, midlertidig, grund. Han skal også ud at besøge nogle boformer med Tobias.

Pia er også på vej ud på boformer i det fynske. I Odense har man lavet Housing First. Hun synes det er svært at få politikerne i tale. De vil gerne snakke med Rådmanden, en venstremand.

Junior har været med på Københavns Rådhus for at underskrive nogle hjemløserettigheder, en slags menneskerettigheder. 3 dage efter stemte borgerrepræsentationen ja til at hjemløse ikke skulle have bøder for at overnatte på Rådhuspladsen.

På hjemløsedagen holdt Junior og Simon en tale, hvor de endte med at pille forbuds-soveskilte ned.

De lavede også en happening, hvor 17 mennesker 'døde', som symbol på, at hjemløse dør i gennemsnit 17 år tidligere end andre. Der var noget presse på, men han har ikke set noget.

Junior kommer til at sidde i Udsatterrådet i København i stedet for Daniel.

Han har talt med Maja fra Stenbroens jurister. Han skal ind og snakke med Erhvervsministeren om de skide banker.

Han har snakket med Nanna Gotfredsen om nogle plejehjem for ældre. Det har han også delt om på Facebook.

Udvalget har været lidt sløve med at komme på boformsbesøg. Men det kommer.

Junior er blevet formand i SAND Hovedstaden i stedet for Rose.

Junior er kommet i Hus Forbi's bestyrelse.

Arthur og Brian laver en del i grønlændergruppen. De vil gerne have, at der kommer nogle flere med fra resten af Danmark. Freddy siger, han godt kan hjælpe til med at skaffe nogen fra Århus.

Patricia siger, at der er også en fra Aalborg, der vil være god at have med. Junior siger, man skal kontakte Tobias Bongo, hvis de har nogen, der skal med i grønlændergruppen.

Junior punker dem på Rådhuset for, at man ikke glemmer, dem der ikke kommer på boformerne. Dem skal der også findes løsninger for.

Mas minder om, at vi skal kontakte dem, der har lavet en hjemløseforening på Grønland. Det skal Ask lige følge op på.

Moos siger, at de har været på Karlsvognen for en måneds tid siden. Det gik godt. I går var de på Toften. 3 kvarter før mødet, var der en der døde i en sofa.

Det, der overraskede, var, at der var lige så mange personaler til stede, som der var beboere. Det gik rigtig godt, synes Moos. Det endte med at blive en god dag.

Det beboerne spørger meget til er, hvordan man skal have råd til at sidde i en bolig, når man har stor privat gæld. Det tager kommunen ikke hensyn til. De regner kun med offentlig gæld.

Der er også mange, der får afslag på etableringshjælp med henvisning til, at man kan spare op.

Carsten tager til Holbæk d. 9. nov. En samarbejdsdag for frivillige foreninger.

OMBOLD har kontaktet boligselskabet Sjælland om at lave en afdeling i Roskilde eller et mere permanent samarbejde. Carsten skal med til et møde, om hvad sådan et samarbejde indeholde.

Carsten er der for udsatterrådet.

3. Snak om Hus Forbi, SANDs repræsentanters rolle og hvordan SANDs bestyrelse bedst støtter dem

Philip og Junior er valgt til bestyrelsen. Junior sidder for 2 år og Philip for 1 år endnu. Johnni er suppleant for Junior og Polly er suppleant for Philip.

Philip synes, vi skal se på, hvordan vi udvælger folk til at stille op på vores liste. Der er nogen, der siger, de ikke føler, de er blevet spurgt. Det skal vi have en snak om.

I Hus Forbi er alle skeletter ude af skabet. Vi starter på en frisk. Regnskabet var skidt for sidste år. Der var et stort underskud. Alle de elementer der har kostet mange penge, er nu betalt.

Vestergaarden er f.eks. nedskrevet med 3 millioner, så det er mest taljonglering. Nu starter man på en frisk.

Der var et forslag på generalforsamlingen om at sætte prisen på avisen ned, som blev godkendt.

Det bliver de nok nødt til at udsætte til januar, ellers mener de avisen går nedenom og hjem.

Hvis den skal sættes ned til 30 kr., skal omkostninger skæres ned med 5-6 millioner.

Men der bliver set på prisen.

Udkantsdanmark har svært ved at sælge avisen. Det er sværere for dem med få penge at få råd til at købe avisen. Når der er langt mellem salgsstederne, er det også svært at købe få, sælge dem og så købe flere.

Vestergaarden er et sted, der skal laves til herberg. Et sted hvor der må være par og hunde.

Meningen er, at det skal blive en overskudsforretning.

Der er lavet et konservativt budget. Det plejer at være omvendt. I år er der f.eks. heller ikke regnet med, at der kommer nogen arv.

Polly sidder i et udvalg, om hvordan man kommuniker. Både ift. hvordan man taler på FB, og hvordan man melder ting ud i foreningen. Hvordan man taler med hinanden. Det er også et spørgsmål om, at man hele tiden skal huske på at være positiv.

Johnni foreslår at SANDs bestyrelse og Hus Forbis bestyrelse laver en Messenger gruppe, hvor vi snakker sammen.

Her kan Hus Forbis bestyrelsesmedlemmer fra SAND spørge, om der er nogen, der har gode ideer til et specielt emne, eller hvis man har brug for at spørge nogen om noget ift. Hus Forbi.

Polly havde svært ved at få fat i de 3 andre forleden. Det kunne en Messenger gruppe have rådet bod på.

Det kunne være et fakkeloptog, man kan beskrive. Det kan være en happening. Ellers er det et samarbejde, man kan beskrive.

Mas siger, at han også har talt med Lærke om, at vi skal lave nogle ting sammen.

Vi har fået halvdelen af 3. sidste side i avisen. Noget af det kan være informationer, men det kan også være noget helt andet, f.eks. at Johnni har brug for et eller andet i Vejle.

Det kan også være nyheder fra SAND.

Johnni siger, at han synes, vi skal finde ud af, hvad vi skal bruge vores halve side til. Det har han før efterlyst, siger han. Før vi har fundet ud af det, er der måske ikke så meget grund til at diskutere alle mulige andre samarbejdsområder.

Jesper siger, at han synes det vil være interessant at forklare, hvad det er SAND laver, hvad er det vi vil gøre opmærksom på. Hvad er det for sager vi går ind i, hvad er det for en opgave vi løfter.

F.eks. udsmidninger fra herberget.

Vi skal huske på, at målgruppen for Hus Forbi er hr. og Fru DK – ikke hjemløse. Vi skal give folk et indblik i, hvordan det er at være hjemløs. Der foreslås også, at der er link til SAND i e-avisen. Det er forpligtende at have en halv side, siger Jesper.

”Vores” Hus forbiere siger, at alle er velkomne til at kontakte dem, hvis der er ting, de gerne vil have de tager med til Hus Forbi.

Vi giver Sofie til opgave at kontakte Alicia for at lave en gruppe, der kan lave indholdet til den halve side, vi har i Hus Forbi. SAND foreslår, at hele SANDs bestyrelse bliver ansvarlige for at komme med indholdet til siden. Det kan også være, det skal være en anden model. Det må de ansatte tale om.

Vi vil gerne have Sofie til at lave en messenger side, som vi også inviterer Hus Forbis bestyrelse til at være med i.

Vi inviterer Polly med til februar mødet.

4. Evaluering af Tour de udvalg – vi har besøgt en masse boformer. Hvad har vi fået ud af det?

Tobias Bongo er med os online.

Vi har været på Karlsvognen, Ellestedet (Fyn), Lunde (Sydfyn), Skjoldbo (Esbjerg), Exnersgade (Esbjerg), Toften, Skansegården (Hillerød).

Vi skal til Lunde, Saxenhøj (Sakskøbing), Sønderkovshjemmet (Lolland), Tre Ege (Århus), Potentialehotellet (Herning), Roskildehjemmet. Hobro (et eller andet herberg) vil også gerne have besøg.

Hvad er det, vi gerne vil på boformerne? Vi vil informere om hjemløse reformen, og om hvad SAND kan.

Tobias B. fortæller om SAND, hvad vi laver, hvad man kan være med til, og hvad kan du bruge os til. Meget med fokus på hvad dem på boformerne kan bruge os til. Han har f.eks. Martin, socialrådgiver, med til at fortælle om reformen. Det er skåret ind til, hvad de skal være opmærksomme på. Nogle meget praktiske ting. F.eks. at de skal have skrevet alt ind i en handleplan, at de har brug for bostøtte til det ene, det andet og det tredje. Faktisk de samme fokuspunkter Emma nævnte.

Besøgene har også et rekrutteringsformål. Derfor er der også altid nogle udvalgsfolk med.

Det, der har været godt, er, at det er meget konkret, det man har været ude med. Det er gode værktøjer at have med; reform og mulige aktiviteter. Der lægges også op til at interesserede folk kan inviteres med i de aktiviteter, udvalget laver i den kommende tid. Det er meget en kerneopgave for SAND, der prioriteres. Det kan Tobias godt lide.

Det har været op til 25 beboere og kun få ansatte. I går var det lige omvendt. En masse ansatte og kun et par beboere. Det kan være svært at samarbejde med boformerne, hvis den person man har talt med, har haft ferie eller været syg. Det har de ikke lige taget højde for.

Der er to aktiviteter, vi reklamerer med. Det er konkrete aktiviteter, de kan komme og deltage i. Tobias er overrasket over, hvor lidt beboerne ved, at der kommer til at ske noget på området. De ved lidt eller overhovedet ingenting.

Johnny siger, at han har det samme indtryk. I Esbjerg vidste de ikke hvad SAND var. Freddy har oplevet det samme.

Christian fortæller, at de har besøgt Svenstrupgaard. Her var budskabet det samme; at vi kunne hjælpe beboerne.

5. Målplan og budget for 2024 (og 2023). Forslag er udsendt op til mødet.

Vi laver en **mindre budgetændring for 2023**. Vi har gennem tiden fået nogle midler øremærket til julehjælp. Knap 30.000 kr. Vi har også nogle indsamlede midler fra 20/21 som vi også afsætter. Lidt over 30.000 kr. Det er lidt over 61.000 kr. Vi søger fonde og håber på, at vi kommer op på lidt over 300.000 kr. som vi kan uddele til hjemløse. Budgetændringen godkendes.

Beskrivelse af julehjælpen.

Vi køber gavekort af 400 kr. til Salling Group (Netto, Føtex, Bilka), til HM (større børn) og Bog&Ide/Legekæden (små børn).

Vi uddeler på 4 måder.

1. SANDudvalgene laver lister med hjemløse, de mener vil have glæde af et gavekort. Her er det vigtigt at være opmærksom på, at man ikke kan beskyldes for at give vennerne hjælp frem for hjemløse.
2. Natvarmestuer, hvor dem der overnatter fra den 24. – 25. december får et gavekort til Salling.
3. Gadeplansmedarbejdere. Vi har samarbejdspartnere i forskellige byer, som vi beder give gavekort til hjemløse, der er svære at nå ud til.
4. Herberger, hvor vi ved, at mange beboere har børn. Her er fokus på at give hjemløse med børn mulighed for at give deres børn en gave, eller at de kan holde jul sammen.

Generelt forsøger vi at komme bredt ud i landet. Hvis folk kender mulige samarbejdspartnere, f.eks. gadeplansmedarbejdere, natherberger eller boformer, må de meget gerne sende forslagene til Jeanne og Ask. Hvis vi mangler samarbejdspartnere – har flere kort end der efterspørges – rækker vi ud til dem.

Lasse og hans udvalg købte nogle gavekort for nogle løse midler et år. Han fik gadesygeplejersken og en opsøgende medarbejder til at dele gavekortene ud sammen med en personlig hilsen fra Lasse. Vi skal huske på, om vi må bruge § 18 midler til det.

Målplan 2024

Målplan og budget hænger sammen. I målplanen beskriver vi, hvad vi vil fokusere på i årets løb. Det skal selvsagt også prioriteres i budgettet. Ask siger, at vi vil have nogenlunde det samme antal kurser, workshops, møder osv., men indholdet i kurser og aktiviteter vil ændre sig, så det afspejler de delmål, vi har sat op i målplanen.

Delmålene for 2024 er politisk arbejde, omlægningen af hjemløseindsatsen og rekruttering.

Vi er en politisk organisation, så det er naturligt at have det delmål. Det havde vi også sidste år. Vores rådgivning og vejledning kan passende have fokus på omlægningen af hjemløseindsatsen, hvor de fokusområder Emma nævnte, skal holdes øje med. Vi er gået i gang med rekrutteringen ved at besøge en masse boformer. Det arbejde, samt en styrkelse af det frivillige arbejde generelt, så vi kan fastholde folk, vil vi gerne fortsætte med.

Målplanen for 2024 vedtages.

Budget 2024

Vi har lidt færre midler i 24 end vi har haft i 23. I 23 har vi haft en bevilling til aktiviteter på ca. 800.000 kr. Den har vi ikke næste år. Vi når formentlig ikke at bruge alle 800.000. Derfor søger Ask

om lov til at forlænge projektet til engang i næste år. Derfor har han også budgetteret med knap 200.000 til brug næste år fra den pulje. Hvis ikke vi får lov til at forlænge projektet, skal vi lave budgettet om.

Næste år stiger vores faste bevilling, som i år var på 5.6 millioner, til 6 millioner.

Vi budgetterer med at bruge 500.000 kr. fra arven. I 2022 traf bestyrelsen en beslutning om at bruge 500.000 kr. på at forlænge Tobias Bongos ansættelse. Derfor er det naturligt at afsætte det samme beløb endnu engang, og også gøre det i fremtiden. Ask siger, at det som regel lykkedes at få andre midler til at dække de udgifter vi tager fra arven. F.eks. afsatte vi også en halv million i år til løn, men nu har vi ændret det til 300.000 kr. fordi vi har fået bevilget i løbet af året.

Vi har over 2 millioner kr. i arv, som vi kan vælge at bruge til det, bestyrelsen gerne vil prioritere. Det ser også ud til at vi får ca. en million kr. i år i arv. Ask mener ikke bestyrelsen skal frygte at bruge midler fra arv.

Vi har afsat færre midler til kurser i 2024 end 23. Det skyldes igen den aktivitetspulje vi har haft i 2023. Der er midler på kistebunden, der er øremærket bisidderen (50.000 kr.). Dem kan vi budgettere med på et senere tidspunkt, hvis vi synes, der er behov for det.

Der er afsat 175.000 kr. til folkemødet på Bornholm. Det er det beløb, vi minimum brugte i år, hvor vi budgetterede med 125.000 kr.

Vi snakker om Folkemøder andre steder end på Bornholm. Det er de lokale udvalg, der med støtte fra sekretariatet, der tager sig af dem. Man kan hente hjælp fra naboudvalgene.

Ask gør opmærksom på forskellige andre donationer, vi har fået. Nogen af dem er øremærkede til den grønlandske arbejdsgruppe/kvindearbejdsgruppen. Andre skal bestyrelsen beslutte, hvad der skal ske med. Dem kan vi hive ind i budgettet i løbet af 2024, hvis bestyrelsen synes, der er behov for det.

Budget for 2024 godkendes.

6. Arbejdsgrupper i SAND – et overblik - en evaluering af dem vi har og en diskussion om vi evt. skal have nye eller nedlægge nogen.

I SAND har vi tre arbejdsgrupper, der omhandler bestemte målgrupper: Grønlændergruppen, kvindegruppen og ungegruppen.

Der ud over har vi fra bænk til bolig gruppen og en international arbejdsgruppe.

For alle arbejdsgrupper gælder det, at de er åbne for alle hjemløse, der er interesserede i at deltage i de aktiviteter gruppen laver. Man melder sin interesse for arbejdet og bliver inviteret med, når det er relevant. Man kan finde tovholdere for grupperne på SANDs hjemmeside.

Freddy vil gerne høre, om der er interesse for at blæse lidt liv i den internationale gruppe? Han har hørt om flere inspirerende projekter og måder at arbejde på i udlandet.

Hvis der er noget interessant at deltage i, synes folk det er ok. Mona vil gerne være med. Hun har spurgt Ask flere gange, om vi skal have gang i noget.

Gruppen holder ikke egentlige møder, men deltager i konferencer eller tager imod udenlandske delegationer, hvis de melder deres ankomst. Mona siger, at der kommer nogle finner til DK, som vi skal tale med i uge 46.

Junior siger, at de i Hus Forbi laver noget nordisk samarbejde omkring gadeaviser. Det kunne være, man kunne tænke SAND ind der.

Vi nedlægger fra bæk til bolig arbejdsgruppen.

Der er stemning for at få mere gang i ungegruppen.

Patricia vil gerne lave hjemløsedag i Aalborg. Hun spørger, om det skal være en arbejdsgruppe, der skal have det op at stå på tværs af byerne. Det er et udvalgsanliggende, men derfor kan man godt samarbejde og udveksle erfaringer udvalgene imellem. Og sekretariatet kan også støtte det.

7. Evt.